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سرمقاله

احیا فرصت ها زیر سایه وفاق قوا
ادامه از صفحه یک

معظم   مقام  که  انتظاراتی  به  اینجا  در  اما 
دولت  و  منتخب  جمهور  رئیس  از  رهبری 
چهاردهم داردند و همچنین توقعی که مردم از 
وی دارند و همچنین عیب و ایراداتی که ایشان 
کردند  اشاره  آن  به  انتخاباتی  رقابت  دوره  در 

اشاره می کنیم.
دکتر پزشکیان و تمام کاندیداهای انتخاباتی 
مردم  دغدغه  مهمترین  را  اقتصادی  مشکلات 
العالی  شمردند و مقام معظم رهبری مدظله 
پزشکیان  مسعود  دکتر  تنفیذ  مراسم  در  نیز 
بنده  برای  فرمودند  منتخب  جمهور  رئیس 
فرهنگ بسیار مهم است اما این روزها اقتصاد 
و وضع معیشت مردم باید اولویت باشد و به 
چند مورد از ضرورت های درمان وضع کنونی 
اقتصاد اشاره کردند و فرمودند : مسئله ی ارزش 
سرمایه   مسئله ی  تولید،  مسئله ی  ملیّ،  پول 
کار؛  و  فضای کسب   بهبود  مسئله ی  گذاری، 
بهبود وضع معیشت مردم باید اولویت دولت 
پارامترهایی  از  یکی  باشد پس  پزشکیان  دکتر 
که دکتر پزشکیان در جهت رفع آن باید تلاش 
بهبود  و  مردم  معیشت  بماند  آن  پای  و  کند 
وضع اقتصادی است؛ در مسئله تولید، تولید 
کنندگان نیز در مساله تامین ارز مشکل دارند 
این موضوع در مقاطعی از سال حتی منجر به 
کاهش تولید برخی از صنایع می شود تداوم 
فرآیند طولانی تخصیص ارز و ترخیص از گمرک 
باعث کمبود مواد اولیه و به طبع آن تولید در 
ظرفیت های پایین تر از توان تولیدی و در نتیجه 
تعدیل نیروی کار می شود که به دلیل تورم 
بالا در اقتصاد ایران، این بخش بیش از پیش 
گردش  در  سرمایه  و  نقدینگی  تامین  نیازمند 
اولویت  باید  ملی  وفاق  دولت  است؛  شده 
نخست خود را کاهش نرخ تورم قرار دهد چرا 
که هر چقدر افسار تورم رهاتر باشد به همان 
میزان نیز صنایع در بخش های مختلف به ویژه 
در استخدام نیروی کار، هزینه خرید مواد اولیه 
و موجودی مواد اولیه در تنگنا قرار می گیرند و 
همین مساله موجب افزایش تمایل این بخش 
به دریافت تسهیلات بیشتر از دولت می شود؛ 
تا  از وعده هایی که دکتر پزشکیان قول داده 
حد توان پای آن بماند عدالت، رفع تبعیض، 
تامین زندگی عادلانه و شرافتمندانه، پیشرفت، 
و  تحقیر  و  نگرانی  از  دور  به  آرامش  و  صلح 
مداخله های فراقانونی می باشد؛درواقع کشور 
تمامیت  حفظ  چارچوب  در  صلح  نیازمند  ما 
ارضیست و دفاع از کشور و ارمانهای اتقلاب 
اسلانی و اهداف و نواضع جبهه مقاومت همسو 
با صلح بین المللی در خاورمیانه است؛عدالت 
اقتصادی  عدالت  از  دارد  مختلف  های  جنبه 
گرفته تا عدالت اموزشی که در تحقق عدالت 
کنندگان  تولید  و  به کشاورزان  باید  اقتصادی 
و صنعتگران و هر بنگاه اقتصادی که در چرخ 
تولید موثر است وام هایی با تسهیلات نسبتا 
از  باید  تسهیلات  این  و  یابد  اختصاص  بالا 
محل یارانه ها باشد تا کالاهای اساسی موجب 
در  را  یارانه  مردم  و  شوند  ها  قیمت  کاهش 
زندگی خویش حس کنند؛ همچنین تخصیص 
بنزین بر اساس کارت ملی و آزاد کردن حامل 
جلوگیری  سوخت  قاچاق  از  که  انرژی  های 
می کندکه جز عدالت اقتصادیست و در زمینه 
عدالت آموزشی بعضا دانش آموزان مناطق کم 
اشتغال  به   زودتر  می خواهند  فقط  برخوردار 
امکان  هم  تحصیل  می بینند  چراکه  برسند 
دستیابی به شغل را برای آنها ایجاد نکرده است 
و تحصیل را رها می کنند در حالی که در سند 
تحول بنیادین آمده است به هر دانش آموز باید 
یک حرفه آموزش داده شود، به گونه ای که این 
دانش آموز در هر دوره تحصیلی که از آموزش 
و پرورش خارج می شود، بتواند در یک زمینه 
حرفه ای کار کند اما، ما فقط محفوظات را به 
این ها جنبه های  یاد داده ایم و  دانش آموزان 
عدالت اجتماعی و برابری در جامعه است؛ صلح 
و آرامش بین المللی نیازمند مذاکره با دنیاست 
اگر حرف از صلح می زنیم به معنای وادادگی از 
آرمانها و اهداف کشور و انقلاب اسلامی نیست 
بلکه یک تعامل دو سویه با جهانیست که در 
مراسم تحلیف دکتر پزشکیان و همچنین مراسم 
شهادت شهید جمهور آیت الله رئیسی به ایران 
ارادت به منتخبین مردم  آمدند و برای عرض 
ایران  اسلامی  شدند؛جمهوری  صف  به  ایران 
سالهاست به عضویت کشورهای عضو بریکس 
درآمده کشورهایی که نه با لیبرالیسم غرب و 
گفتمان  و  دارند  کاری  شرق  کمونیسم  با  نه 
خودشان را بر اساس عدالت و برای ارتباط با 
دنیا دارند یادمان نرود وحدت ملی ما اساس 
قدرت ماست پس ما برای قدرتمند بودن باید 
یکپارچگی که  را حفظ کنیم  وحدت ملی مان 
جنجال های انتخاباتی به آن آسیب می زند به 
همین دلیل مقام معظم رهبری بارها فرمودند 
پس از پایان رقابت های انتخاباتی ادامه دادن 
بحث های رقابتی که در چارچوب احزاب صورت 
می گیرد موجب تفرقه و جدایی نخبگان هر دو 
طرف می شود چون همه یک طرف و در یک 

کشتی هستیم.
که  اسلامی  جمهوری  های  ویژگی  از  یکی 
همیشه به جمهوریت کشور کمک کرده وجود 
بودن  پذیر  از مشورت  شوراهایست که نشان 
تصمیمات می دهد به عنوان مثال شورای عالی 
فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  مجازی  فضای 
شورای عالی دفاع و نهادهایی همچون مصلحت 
نظام و خبرگان رهبری و شورای نگهبان نشان 
در  نظر  یک  و  رای  یک  که  است  این  دهنده 
کشور وجود ندارد بلکه خرد جمعی و مجموعه 
آرا در کشور موثر است و مداخله های فراقانونی 
نیز احترام نگذاشتن به نهادهای کشور است 
به عنوان مثال شورای نگهبان وقتی صلاحیت 
شخصی را تایید یا رد می کند همه باید به آن 
فضای  عالی  شورای  بگذاریم؛همچنین  احترام 
برعهده شخص رئیس  مجازی که ریاست آن 
جمهور می باشد اگر تصمیم به عدم فیلترینگ 
فضای مجازی در راستای رونق بخشی به کسب 
و کارهای اینترنتی با حفظ چارچوب های قانونی 
بگیرد همه ی افراد و احزاب و تشکل های فکری 
و  به تصمیم شورای عالی فضای مجازی  باید 

نخبگان این شورا احترام بگذارند.

اخبار

 پیام تسلیت رهبر انقلاب
 در پی درگذشت

مرحوم حاج حبیب الله پورمحمدی

پیامی درگذشت  آیت الله خامنه ای در  حضرت 
آقای حاج حبیب الله پورمحمدی از مبارزین قدیمی 
نهضت اسلامی و پدر دو شهید دفاع مقدس را 

تسلیت گفتند.
به گزارش ایسنا، متن پیام رهبر انقلاب به این 

شرح است:
»بسم اللهّ الرحّمن الرحّیم

الله  حبیب  حاج  آقای  مرحوم  درگذشت 
پورمحمدی رحمة الله علیه را که پدر محترم دو 
شهید عزیز و خود و فرزندانش از مبارزان قدیمی 
نهضت اسلامی بودند به خاندان گرامی و منسوبان 
و دوستان ایشان تسلیت عرض می کنم و رحمت 
الهی و حشر با فرزندان شهیدش را برای ایشان 

مسالت می نمایم.
سیدّعلی خامنه ای
»۲۰/۷/۱۴۰۳

حاج حبیب الله پورمحمدی ماهونکی از مبارزان 
دوران  شهید  دو  پدر  و  اسلامی  نهضت  دوران 
دفاع مقدس شهیدان محمد و علیرضا است که 
ضبط  وی،  مبارزاتی  دوران  پرافتخار  کارنامه  در 
سخنرانی ماندگار و تاریخی حضرت امام خمینی 
عنوان  به  قم  فیضیه  در مدرسه  )ره( سال ۱۳۴۲ 
یک سند ماندگار در تاریخ انقلاب اسلامی دیده 

می شود.

عارف به اسلام آباد سفر می کند
که  این  اعلام  با  پاکستان  خارجه  امور  وزارت 
روسای  شورای  آتی  نشست  میزبان  اسلام آباد 
دولت های عضو سازمان همکاری شانگهای خواهد 
بود، به موضوعاتی اشاره کرد که در دستور کار 

گفت وگوهای این نشست قرار دارد.
به گزارش ایسنا، وزارت امور خارجه پاکستان در 
بیانیه ای اعلام کرد که اسلام آباد از ۱۵ تا ۱۶ اکتبر 
بیست وسومین  میزبان  مهر(   ۲۵ تا   ۲۴(  ۲۰۲۴
دولت های عضو سازمان  روسای  نشست شورای 

همکاری شانگهای در اسلام آباد خواهد بود.
خارجه  امور  وزارت  وبگاه  در  که  بیانیه  این  در 
پاکستان منتشر شده، آمده است: »محمد شهباز 
رئیس  عنوان  به  پاکستان  نخست وزیر  شریف« 
فعلی شورای روسای دولت های عضور این سازمان 

ریاست این نشست را بر عهده خواهد داشت.
پاکستان،  خارجه  امور  وزارت  اعلام  طبق 
نخست وزیران چین، روسیه، بلاروس، قزاقستان، 
همچنین  ازبکستان،  و  تاجیکستان  قرقیزستان، 
رئیس جمهور  اول  معاون  عارف«  »محمدرضا 
نخست وزیر  هند،  خارجه  امور  وزیر  و  ایران 
وزیر  و  کابینه  معاون  و  ناظر(  مغولستان)کشور 
امور خارجه ترکمنستان)مهمان ویژه( به نمایندگی 
از کشورهای عضو در این نشست شرکت خواهند 
کرد. وزارت امور خارجه پاکستان همچنین اشاره 
کرد که نخست وزیران کشورها دیدارهای دوجانبه 
در  مشارکت کننده  هیات های  روسای  با  مهمی 
حاشیه این نشست خواهند داشت. در این بیانیه 
با اشاره به جزئیاتی درباره دستورکار این نشست 
دولت های  روسای  شورای  نشست  است:  آمده 
عضو درباره همکاری های موجود در زمینه اقتصاد، 
تجارت، محیط زیست، ارتباطات اجتماعی-فرهنگی 
به بحث پرداخته و عملکرد این سازمان را بررسی 
مهمی  سازمانی  تصمیمات  روسا  کرد.  خواهند 
برای تقویت بیشتر همکاری میان کشورهای عضو 
این  بودجه  و  اتخاذ  شانگهای  همکاری  سازمان 

سازمان را تایید خواهند کرد.

فرمانده جدید سپاه حفاظت 
هواپیمایی معرفی شد

حفاظت  سپاه  فرمانده  معارفه  و  تکریم  آیین 
هواپیمایی در محل ستاد سپاه حفاظت هواپیمایی 

برگزار شد.
جمیری  فتح الله  سردار  ایسنا،  گزارش  به 
پنج ساله  اقدامات  از  حفاظت،  سپاه  فرمانده 
سابق  فرمانده  معصومی  محمدمهدی  سرهنگ 
را  ملانوری  هادی  و سردار  تقدیر  سپاه حفاظت 
به عنوان فرمانده جدید این سپاه معرفی کرد. در 
این مراسم فرماندهان لشکری، مسئولان کشوری 
و مدیران شرکت های هواپیمایی و ارگان های نظامی 
انتظامی در حوزه صنعت هوانوردی و مدیران  و 
)عج(«  اعظم  بقیه الله  پزشکی  علوم  »دانشگاه 

حضور داشتند.

هفته  سه  از  بیش  گذشت  با  ایسنا،  گزارش  به 
و  دانشگاه ها  تحصیلی  سال  آغاز  مراسم  مهرماه،  از 
موسسات آموزش عالی امروز شنبه ۲۱ مهر، با حضور 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور، محمد رضا ظفرقندی، 
علوم،  وزیر  سیمایی صراف،  بهداشت، حسین  وزیر 
سرپرستان دو دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران،  
خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، رستمی، 
رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه 
ها، معاونین و مدیران آموزش عالی و آموزش پزشکی 
و به همراه تعدادی از اساتید، کارمندان و دانشجویان 
دانشگاهیان در تالار علامه امینی دانشگاه تهران در 
حالی برگزار شد که فقط تعداد محدودی از دانشجویان 
برگزاری  سالن  در  شدند  موفق  میزبان  دانشگاه  دو 
مراسم حاضر شوند و در جریان روند برگزاری مراسم 

قرار بگیرند.
*جای خالی تشکل های دانشجویی در سخنرانی های 

رسمی
مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها، مراکز پژوهشی 
و فناوری سال ۱۴۰۳-۱۴۰۴ امسال به گونه ای برنامه 
به  گذشته  سال های  خلاف  بر  که  بود  شده  ریزی 
صورت رسمی فرصتی برای ایراد سخنرانی تشکل های 
دانشجویی در نظر گرفته نشده بود و این امر موجب 
اعتراض تعدادی از فعالین دانشجویی دانشگاه تهران 
شد؛ به طوریکه این دانشجویان قبل از آغاز مراسم با در 

دست گرفتن پلاکاردهایی اعتراض خود را بیان کردند.
در  بودند  نشده  موفق  که  دانشجویانی  همچنین 
دانشگاه ها  آغاز سال تحصیلی  برگزاری مراسم  سالن 
امکان  کنند،   پیدا  حضور  عالی  آموزش  موسسات  و 
مشاهده تصویر سخنرانی ها از طریق ویدئو پروژکتور در 
بیرون از سالن وجود نداشت؛ اگرچه امکان پخش زنده 
این مراسم به صورت مجازی در فضای دانشگاه فراهم 
شده بود؛ اما دانشجویان انتظار داشتند امکان مشاهده 
فضای سالن مراسم به صورت تصویری در بیرون از 

سالن و در محوطه دانشگاه برای آنها فراهم باشد.
این مراسم ابتدا با سخنرانی رسمی سرپرست دانشگاه 
تهران به عنوان میزبان بیشتر با تکیه بر اهمیت حفظ 
استقلال دانشگاه ها آغاز شد و پس از آن سرپرست 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، یک استاد به نمایندگی 
از اساتید دانشگاه ها و یک دانشجو نیز به نمایندگی از 
دانشجویان کشور در حضور رئیس جمهور سخنرانی 
کردند و پس از آن وزاری علوم و بهداشت هر یک پشت 

تریبون رفته و سخنرانی خود را بیان کردند.
کل بودجه آموزش عالی اندازه بودجه یک دانشگاه 

معتبر دنیا نیست
مراسم  این  در  علوم  وزیر  صراف  سیمایی  حسین 
و  کرد  آغاز  »وفاق«  کلمه  تاکید  با  را  خود  سخنرانی 
»وفاق« را گمشده کلید مشکلات اصلی کشور دانست 
و گفت: رئیس جمهور عزیز ما به درستی دریافته اند که 
گمشده کشور »وفاق« است؛ وفاق می تواند سدشکن 
رئیس جمهور  واقع  و  در  باشد.  مشکلات  از  بسیاری 
به درستی و با تعبیری همه فهم گفته اند که دعواها 
مشکلی از مردم حل نمی کند. بر این اساس ما نیاز 
داریم درباره مشکلات کشور وفاق باشد متاسفانه با 
وجود همه مشکلات هنوز بر سر اولویت مشکلات و راه 

کارهای رفع این مشکلات در کشور وفاق نداریم.
وزیر علوم در ادامه سخنرانی خود توجه به علم و 
عقل نقاد را بهترین معیار برای تحقق وفاق دانست و 
اظهار کرد: ما هنوز چندان باور نداریم که تنها راه برای 
برون رفت از مشکلات علم است. در نتیجه به داده های 

علمی کم توجهی صورت می گیرد؛ اگرچه معتقد هستم 
علم معصوم و بدون خطا نیست؛ اما ما چاره دیگری جز 

توجه به آن نداریم.
وزیر علوم در ادامه به وضعیت بودجه دانشگاه ها 
انتقاد کرد و گفت: تمام بودجه آموزش عالی کشور 
کمتر از سه درصد بودجه کل کشور است، این بودجه 
کمتر از بودجه یک دانشگاه برتر دنیا است. همچنین 
سهم ما از تولید ناخالص ملی بسیار پایین می باشد و 
در مقایسه با قیمت ارز امروز کمتر از ۵۰ درصد بودجه 
از  مالی  بنابراین حمایت  دارد.  اختیار  در  را  سال ۹۰ 

دانشگاه ها توسط دولت ضروری است.
افزایش صد در صدی ظرفیت پذیرش پزشکی طی 

چهار سال
وزیر  ظفرقندی،  رضا  محمد  مراسم  این  ادامه  در 
بهداشت پشت تریبون رفت و ضمن انتقاد از افزایش 
به  توجه  بدون  پزشکی  دانشجویان  پذیرش  ظرفیت 
زیرساخت ها و امکانات تاکید کرد: کیفیت تحصیل در 
دانشگاه های علوم پزشکی امری بسیار مهمی است. 
با توجه به اینکه دانشجویان این دانشگاه ها در آینده 
با جان مردم سر و کار دارند، اگر به امر کیفیت بی 
توجهی صورت بگیرد، آسیب جدی به سلامت مردم 

وارد می شود.
وی در ادامه با بیان اینکه باید برای تحقیق عدالت 
آموزشی و همچنین ورود دانشجویان به دانشگاه ها 
ما در کشور  بگیرد، خاطرنشان کرد:  بازبینی صورت 
خود، دانشجویان بسیار هوشمند و پرتلاشی داریم؛ اگر 
عدالتی آموزشی در ورود به دانشگاه ها محقق نشود، 

ما نخبگان خود را از دست می دهیم.
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه در دانشگاه های وزارت 

بهداشت ۲۴۵ هزار دانشجو حضور دارند، افزود: حدود 
۵۷ درصد این دانشجویان خانم و ۴۳ درصد آقایان آنها 
را آقایان تشکیل می دهند. در واقع در ۴ سال گذشته 
نزدیک ۱۰۰ درصد افزایش ظرفیت در دانشگاه  داشته ایم 
و این بدون تجهیز و ارتقای زیرساخت ها برای پیشرفت 
علم است. در بحث عدالت ورود به آموزش و ادامه 
تحصیل یک بازبینی باید صورت گیرد. عدالت آموزشی 
در ورود به دانشگاه باید تأمین شود. سخنرانی رییس 
جمهور در مراسم سال تحصیلی امسال با تنش از سوی 
فعالین دانشجویی و همچنین برخی کارمندان دانشگاه 

ها که در سالن جلسه حاضر بودند همراه شد.
تنش در سخنرانی رییس جمهور

در واقع برخی از این افراد به عدم اختصاص تریبون 
این  که  کردند  اعتراض  نظرات خود  نقطه  بیان  برای 
موجب  جمهور  رییس  سخنرانی  حین  در  اعتراض 
تنش سالن شد. در نهایت دکتر پزشکیان با درخواست 
تشکل های دانشجویی برای اختصاص زمانی برای بیان 
آغاز  را  مطالبات خودشان روبرو شد،  سخنرانی خود 
نکرد و به نماینده دانشجویان فرصت صحبت داد و 
گفت: چند نفر می خواهند حرف بزنند؟ یک نفر را 

انتخاب کنید، که بیاید صحبت کند، دعوا هم نکنید.
پس از آن صفری، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه 
رییس  از  تشکر  ضمن  و  رفت  تریبون  پشت  تهران 
جمهور به جهت وقتی که برای سخنرانی آنها اختصاص 
تهران  دانشگاه  دانشجویی  تشکل های  گفت:  داد، 
نامه ای را به شما نوشتیم و یک هفته است پیگیریم 
که در این برنامه تشکل های دانشجویی تریبونی برای 
شنیده شدن صحبت هایشان داشته باشند. متاسفانه 

صدای دانشجویان شنیده نشد.

دانشجویی  نماینده  ادامه تصریح کرد: من  در  وی 
در این تریبون نیستم؛ اما بگذارید پارچه نوشته ای که 
امروز بر سر در دانشگاه قرار گرفته است را قرائت کنم 
و آن این است که »خدا لعنت کند آن دست هایی که 
تلاش کرده اند و می کنند که قشر جوان و دانشگاه ما 

را غیر سیاسی کنند«.
این فعال دانشجویی همچنین تاکید کرد: متاسفانه 
یک ماه است تشکل های دانشجویی دنبال برگزاری 
جلسه ای با وزیر علوم هستند هنوز این امکان فراهم 
نشده است. در مراسم امروز نیز تیم رییس جمهور 
به ما تریبون برای صحبت ندادند؛ اما خود ایشان این 
درخواست  رییس جمهور  از  بنابراین  دادند.  را  اجازه 
می کنم اول اینکه پس از جلسه در میان دانشجویان 
دانشگاه در محوطه حاضر شوند و دوم اینکه مراسم ۱۶ 

آذر امسال در دانشگاه تهران حضور یابند.
در پایان مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها، مراکز 
پژوهشی و فناوری سال ۱۴۰۳-۱۴۰۴ اول تا سوم نفرات 
برتر گروه های آزمایشی تجربی، انسانی، ریاضی، هنر 
و زبان لوح تقدیر خود را از دستان رییس جمهور، وزیر 

علوم و بهداشت دریافت کردند.
به خشم مردم بی تفاوت نباشیم

برتر  رتبه  قنادیزدی  اکبر  علی  این مراسم  پایان  در 
کنکور علوم انسانی پشت تریبون رفت و ضمن انتقاد 
به مصوبه کنکور شورای عالی انقلاب فرهنگی، گفت: از 
رییس جمهور درخواست می کنم این مصوبه ناعادلانه 
و غیر فنی را بازنگری کنند و حذف این مصوبه بهترین 
هدیه برای ما نخبگان به شمار می رود. ضمن اینکه 
خانواده ها و مردم از این مصوبه ناعادلانه نگران هستند 
و نباید نسبت به خشم و نگرانی مردم بی تفاوت باشیم.

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه هر جناح و دسته ای که حرف 
برابر حرف  در  گفت:  بپذیریم  هستیم،  موظف  بیاورد  را  درست 
درست ایستادن ظلم است. ما باید بهترین مسیر را برای حل مشکل 

پیدا کنیم.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در مراسم آغاز سال تحصیلی 
۱۴۰۳_۱۴۰۴ در دانشگاه تهران، بیان کرد: اگر امیدی به آینده کشور 
داریم وابسته به دانشگاه است. البته صنعت گران و تولید کنندگان 

بال بزرگی هستند.
وی ادامه داد: در پزشکی ما چارچوب هایی یاد گرفتیم و بر اساس 
آن جلو می رویم. خیلی هم پروتکلی نیستم. می خواهم صریح 
نگاهم را بگویم. نگاه بنده این است که دانشگاه و دانشگاهیان کشور 

را در قله علم و تکنولوزی قرار دهند.
رئیس جمهور همچنین اظهار کرد: وقتی ذهن خودم را در جوانی 
به یاد می آورم، وقتی می خواستیم درس بخوانیم دیدیم در قسمت 
هایی مردم ما رنج دارند و پزشک نداریم. رفتیم تا جای ممکن درس 

خواندیم تا مشکل مردم را برطرف کنیم.
ما موظف  کردم  تصور می  کرد: من  ادامه خاطرنشان  در  وی 
هستیم درد و رنج مردمان را خودمان حل کنیم. امروز که اینجا 
ایستاده ام، نه به خاطر پست و مقام، بلکه برای حل مشکلات مردم 
است. کسی جز ما قرار نیست مشکلات را حل کند. به دنبال پول 
و مقام و اسم نبودیم. آنچه که به دنبال آن هستیم و از دانشجویان 
و اساتید انتظار داریم حل گره ها و مشکلات است. کسی که ذهن 

خلاق دارد و انگیزه دارد می تواند موفق شود.
رئیس جمهور ادامه داد: ما باید به کشور اول منطقه تبدیل شویم. 
به عنوان یک ایرانی وقتی می بینم خارجی ها در چه نقطه ای هستند 

برای من افت است. می گویم چرا باید آنها آنجا باشند، ما اینجا 
باشیم؟ من اگر توان و علم و مهارتی دارم برای مردم من است باید 
کاری کنم که مردم ما به جایی برسند که از کسی کم تر نباشیم. ما 
از کسی کم تر نیستیم، اینکه می گویم وفاق داشته باشیم و برای چه 

دعوا می کنیم ؟.مبنای من قرآن است.
وی تصریح کرد: خداوند در قرآن می گوید که چه کسی ظالم تر 
از فردی است که دروغ بگوید، یا حرف درست را تکذیب کند. کسی 
که در برابر حرف درست سر خم کند . جهنم جای کسانی است که 
حرف درست را نمی پذیرند. هر جناح و دسته ای که حرف درست را 
بیاورد موظف هستیم، بپذیریم. در برابر حرف درست ایستادن ظلم 

است. ما باید بهترین مسیر را برای حل مشکل پیدا کنیم.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: ما باید حرف را محکم بزنیم. یعنی 
بر اساس مستندات علمی حرف بزنیم. حرفی را نباید بگوییم که 
چهار روز بعد عوض کنیم. حرف درست برخاسته از مبانی علمی 
است. چپ و راست یا مذهبی یا غیر مذهبی حرف درست بیاورد ما 
باید بپذیریم. ما مشکلی نداریم. حرف هر کسی را حاضریم بشنویم.
در خارج منابع دانشگاه را دولت می دهد یا دانشگاه پول در می 

آورد؟ دانشگاه خودش باید پول دربیاورد.
اقتصاد،  افزود: هر استاد دانشگاهی می تواند گره ای را در  وی 
کشاورزی، فرهنگ و جامعه شناسی باز کند. ما یک سیستم اداری 
داریم و یک استاد داریم که می تواند مشکل سیستم اداری را حل 
کند. استاد قرارداد ببندد و مشکل را حل کند. من به استاد گفتم این 
وضعیت کشاورزی برازنده ما نیست. تئوری را در عمل اجرا کنید. 

در کلاس درس چگونه درخت بکارند و ماشین تعمیر کنند؟
وی همچنین افزود: ما دوره ای به آمریکا رفتیم، اکثر دانشجوهای 

دکتری پروژه داشتند. شما می توانید مشکل اقتصاد، کشاورزی و 
صنعت ما را حل کنید. هر کدام منطقه ای را بگیرید و با شما قرار 

داد ببندیم مشکل صنعتی یا اقتصادی یا کشاورزی را حل کنید.
پزشکیان در ادامه خطاب به دانشجویان خاطر نشان کرد: به جای 
اینکه در کلاس بنشینید ، بروید پروژه بگیرید و مشکل را حل کنید. 
دانشکده کشاورزی تبریز ۳۴۰ هزار هکتار زمین دارد، اما اساتید گیر 
پول هستند. گفتم این زمین را به من بدهید سالی چند میلیارد برای 
شما پول در می آورم. ما به دنبال اساتیدی هستیم که به ما روش 
مدیریت در سیستم را بگویند. برخی مدیران مدیریت می خوانند 
اما زمان برخورد با نیروی انسانی دعوا می کنند. در کلاس آموزش 

می دهیم، ولی وقتی بیرون می آیند کار بلد نیستند.
ادامه تصریح کرد:  دلمان می خواهد بهترین کلاس و  وی در 
باشیم.  را داشته  ارزیابی  بهترین روش  و  آموزشی  بهترین روش 
اکنون به دنبال آن هستیم.شما نیروهای بزرگی هستید. داشتند من 
را حذف می کردند. من ها را دارند حذف می کنند در حالی که هر 

کدام از این من ها می توانند انقلابی در کشور ایجاد کنند.
رئیس جمهور اضافه کرد: من جراح قلبم و دانشجوی بدی نبودم، 
اما اکنون از خیلی از جراح ها عقب هستم. من باید احترام فردی که 
از من بهتر کار می کند را نگه دارم. اگر بتوانیم به جوانان و اساتید 
خود توجه کنیم، جوانان ما برای ماندن تشویق می شوند. آنهایی که 
در مملکت مانده و برای کشور زحمت می کشند، باید هوای این ها را 
داشته باشیم. پیگیری خواهیم کرد هوای اساتید و نخبگان را داشته 
باشیم. اگر هوای این ها را داشته باشیم همه می فهمند احترام علم 
و دانش و فرهیختگی را داریم و آنهایی که می خواهند بروند نیز 

خواهند ماند.

از انتقاد صریح به مصوبه جنجالی کنکور تا بروز تنش حین سخنرانی رئیس جمهور

آغاز سال تحصیلی پر ماجرا
مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها، مراکز پژوهشی و فناوری کشور در حالی دیروز با حضور رئیس جمهور در دانشگاه  تهران برگزار شد که فعالین و 

نمایندگان تشکل های دانشجویی تریبونی برای سخنرانی در این مراسم نداشتند و این امر اعتراض دانشجویان را همراه داشت.

در برابر حرف درست ایستادن ظلم استرئیس جمهور در مراسم آغاز سال تحصیلی در دانشگاه تهران:

از رییس جمهور 
درخواست می 
کنم این مصوبه 
ناعادلانه و غیر 
فنی را بازنگری 

کنند و حذف 
این مصوبه 

بهترین هدیه 
برای ما نخبگان 
به شمار می رود

مخالفت با استعفای عبدالکریم حسین زاده از نمایندگی مجلس برای حضور در دولت 
پزشکیان به چه علت بود و آیا برخلاف نظر تفسیری شورای نگهبان نبود؟ خبرآنلاین در گفتگو 

با سه نماینده اهل تسنن مجلس به واکاوی این مخالفت پرداخته است.
درسومین روز هفته دولت رئیس جمهور با صدور حکمی عبدالکریم حسین زاده نماینده 
نقده و اشنویه در مجلس دوازدهم را به سمت معاون خود در امور توسعه روستایی و مناطق 
محروم کشور منصوب کرد، انتصابی که اگر چه از تلاش دولت برای بکار گرفتن یک چهره اهل 
سنت در راستای وفاق ملی حکایت دارد ولی برخی مخالف خوانی ها از گوشه و کنار بلند شد 
و در نهایت سخنگوی هیئت رئیسه مجلس در اظهارنظری گفت ابتدا باید درخواست استعفا 
از سوی حسین زاده به هیئت رئیسه مجلس ارائه و پس از اعلام وصول، نمایندگان درباره آن 
اظهار نظر کنند. عبدالکریم حسین زاده نیز از نمایندگی استعفا داد و استعفایش در جلسه 
علنی ۲۵ شهریور مجلس اعلام وصول شد. در آن جلسه نیز سخنگوی هیئت رئیسه در 
تذکری با انتقاد از انتشار حکم  این انتصاب پیش از تقاضای استعفای او از نمایندگی مجلس، 
اصل ۱۴۱ قانون اساسی مبنی بر یک شغله بودن مسئولین و رعایت شأن نمایندگی را مطرح 
کرد. بالاخره تقاضای استعفای حسین زاده در جلسه علنی چهارم مهر ماه مجلس مورد بررسی 
قرار گرفت و نمایندگان مخالفت خود را با این درخواست اعلام کردند. مخالفتی که ردپای 

تندروها و منتقدان دولت در آن مشهود بود.
رایزنی های دولت برای حل و فصل مشکل استعفای حسین زاده از نمایندگی مجلس

در پی این مخالفت اوایل هفته معاون پارلمانی رئیس جمهور عدم موافقت با استعفای 

حسین زاده را عجیب دانست و گفت فکر می کردیم مجلس رویکرد مثبتی داشته باشد اما به 
دلایلی شاید ابهاماتی برای برخی  از نمایندگان وجود داشته که باعث شد رای ندهند. شهرام 
دبیری با ابراز امیدواری از رایزنی های صورت گرفته  از حل این مشکل در مهرماه خبر داد. 
در همین رابطه او روز گذشته نیز در اظهارنظری تاکید کرد نمایندگان مجلس نامه ای نوشتند 
خطاب به ریاست محترم مجلس و یک تعداد قابل توجهی امضا کرده و درخواست کردند 
مجددا این موضوع استعفای ایشان )حسین زاده( در مجلس مطرح بشود، چون از نظر قانونی 
هم منعی وجود ندارد برای اینکه این موضوع دوباره مطرح بشود، چون طرح و لایحه نیست، 
فکر می کنم انشاالله در دستور کار مجلس قرار بگیرد و مجددا رای گیری بشود. اگر استعفای 

ایشان مورد قبول واقع نشود حتما فرد جدیدی معرفی می شود.
چند روز پیش نیز مجید انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهوربه برنا گفت: گفت وگوهایی 
بین دولت و مجلس صورت گرفته و امیدواریم راهکارهایی پیدا شود؛ معاون پارلمانی رییس 
جمهور رایزنی هایی را انجام داده است؛ همچنین من و رییس جمهور هم صحبت هایی با آقای 
قالیباف داشتیم؛ امیدوارم این  مشکل هرچه زودتر حل شود. معاون اجرایی رئیس جمهور 
نیزبه ایلنا گفت: رئیس جمهور می تواند مجددا طبق قانون عبدالکریم حسین زاده را برای 
معاونت روستایی و مناطق محروم انتخاب کند و به احتمال ۹۰ درصد به بالا هماهنگی هایش 
ان شاالله انجام می شود. در همین رابطه یکی از نمایندگان اهل سنت در گفتگو با خبرآنلاین 
از مثبت بودن رایزنی ها خبر داد و گفت حدود ۶۰ امضاء برای بررسی مجدد این استعفا جمع 
آوری شده است. اینکه در جلسه بررسی در خواست استعفای حسین زاده چه گذشت و نقش 

تندروها چه بود و اساسا آیا در روزگاری که سخن از وفاق است چرا برخی نمایندگان با سنگ 
اندازی دولت را به چالش می کشند سوالاتی بود که »خبرگزاری خبرآنلاین« با سه نماینده اهل 
سنت در میان گذاشت. عبدالغفور امانزاده نیز در گفتگو با خبرآنلاین می گوید: بنده خودم 
موافق بودم ولی نمی توانم در مورد نظر مخالفین اظهار نظر کنم . نماینده گرگان و آق قلا در 
پاسخ به اینکه این داستان برخلاف مشی وفاق مطرح شده توسط رئیس جمهور است، گفت: 
من به نماینده مخالف گفتم ای کاش در کنار صحبت های مخالف خود می گفتید که چرا 
برای شیعه ها این استعفا را قبول می کنید ولی برای اهل تسنن قبول نمی کنید . این عضو 
کمیسیون کشاورزی با بیان اینکه بازتاب بیرونی این واکنش خوب نیست و یک مقدار با وفاق 
تضاد دارد، افزود: به این روحانی )ذوالنوری( گفتم ای کاش به آقای پزشکیان ذکر و تاکید می 
کردید که ایشان در مجلس کارآیی دارد و ضرورت ندارد که نماینده ای که در اینجا جایگاه 
مهمی دارد استعفا دهد و مسئله اهل سنت را بیرون مطرح می کردید. ایشان گفت من متوجه 

این موضوع نبودم و مجددا وقت صحبت می گیرم و این مسئله را مطرح می کنم .
همچنین امیدکریمیان دیگر نماینده اهل سنت با بیان اینکه آقای پزشکیان با آقای قالیباف 
درباره این استعفا رایزنی و صحبت کرده به خبرآنلاین می گوید: مشکل حل شد و نمایندگان 

از آقای قالیباف درخواست کردند که مجددا این موضوع را در دستور کار بیاورد.
نماینده مریوان و سروآباد افزود: این درخواست توسط هر دو طیف شیعه و اهل سنت با 
حدود ۵۰ تا ۶۰ امضاء آماده شده و فعلا تقاضا گردیده و هنوز موافقت نهایی صورت نپذیرفته 

است.

قالیباف به کمک پزشکیان می آید؟
مانع تراشی بر سر راه »استعفای عبدالکریم حسین زاده«
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